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Abstract 

 
This research investigates and assesses the politics, limitations, and failures that have plagued 
plans to fundamentally restructure the urban fabric of Mumbai’s so called slums. Politics is 
understood here as an amalgam of practices connected with structures and strategies that are 
not only top-down (originating from the state machinery), but also bottom-up (originating 
from non-governmental organizations and residents). The present study departs from the 
standardized tactics of trying to “fix” slums and argues in favour of methods for bringing 
about positive change in slums. The analysis uses one particular case study, Dharavi as seen 
through a series of everyday events, to demonstrate how media act as a powerful mechanism 
for spatial transformation.  
 
Dharavi is known as the largest slum in India and one of the most densely populated areas in 
Asia, with more than 700,000 people living within a space of 1.75 sq.km. Located in the 
geographical centre of Mumbai, an industrial city of almost 19 million people, it has been in 
the spotlight of visions for a future slum-free city. Thus plans to change Dharavi’s urban 
fabric have driven political agendas, especially after 2000. Rethinking Dharavi requires 
acknowledging its complexity and adopting different lenses for examining the hurdles that 
any far-reaching plan for change must confront. One of these lenses is focused on the Dharavi 
Redevelopment Project (DRP) as seen through newspapers, which have covered the politics 
and economics behind the upgrading plans for Dharavi throughout the various stages of the 
process. The DRP was introduced in 2004 as a collaborative effort uniting public and private 
entities. The project’s implementation was scheduled for 2013, but as of 2014 not even a single 
building has been completed. Unpredictable delays in the DRP’s implementation offer an 
opportunity to explore fundamental questions related to the underlying dynamics of putting 
such a massive and complex project into place. 
 
Questions about Dharavi’s urban future have not only generated discussions between the 
government and the local population, but also activated a series of happenings – events on a 
global scale, taking place between 2004 and 2014. To understand their significance, these 
happenings in Dharavi come into focus through an analysis of the powerful stereotypes and 
cultural or commercial images from books, film, and tourism. Such stereotypes have attracted 
worldwide interest in Dharavi and have also impacted plans for its transformation. What has 
been termed “eventalization,” or constructing new “knowledges” through the process of 
investigating events, offers a window onto the powerful role of events and media in major 
spatial interventions like slum transformation.  
 
The considerable media attention to the DRP and the controversies surrounding it – and also 
a series of cultural events and representations involving Dharavi – has transformed it into a 
spectacle with a global audience. This publicity has led to creative and imagined interactions 
with the settlement that do not easily fit the top-down vs. bottom-up dichotomy. The 
discourse, representations, and innovative re-imaginings of Dharavi emerging from cultural 
and academic interventions have already contributed to spatial changes in the settlement; in 
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fact, this process began even before the announcement of the DRP. Ultimately this study 
avoids providing yet another “solution” to the “problem” of slums. Instead, it cultivates a 
specific method of analysis, eventalized planning, which is free of the usual top-down 
planning tools. The concept of eventalized planning accepts that the formation and 
transformation of space constitute a constructed process that greatly depends upon existing 
discourses.  
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Zusammenfassung 

 
Dieses Forschungsprojekt untersucht und bewertet die Politik, die Restriktionen und das 
Misslingen, welche die Pläne durchkreuzt haben, das Stadtgefüge von Mumbais 
Armenvierteln grundlegend neu zu struktieren. Politik wird hier als ein Amalgam von 
Praktiken, Strukturen und Strategien verstanden, das nicht nur von Top-down (ausgehend 
vom Staatsapparat), sondern auch von Bottom-up (ausgehend von Nicht-
Regierungsorganisationen und Bewohnern) wirksam ist. Die vorliegende Studie geht von der 
verbreiteten Taktik aus, Slums zu “reparieren”, zielt jedoch auf Methoden, welche positive 
Veränderungen in Slums herbeiführen. Die Analyse fokussiert auf einen spezifischen Fall – 
Dharavi – und zeigt anhand einer Serie alltäglicher Ereignisse, wie Medien als mächtiger 
Mechanismus für die räumliche Transformation wirksam sind.  
 
Dharavi ist bekannt als der größte Slum Indiens und eine der am dichtesten besiedelten 
Gebiete Asiens, mit mehr als 700.000 Menschen auf einem Raum von 1,75 km2. In der 
geografischen Mitte von Mumbai gelegen, einer Industriestadt von fast 19 Millionen 
Menschen, ist Dharavi ins Zentrum verschiedener Visionen einer zukünftig Slum-freien Stadt 
geraten. Die Pläne, Dharavis städtisches Gefüge zu verändern, haben entsprechend die 
politische Agenda Mumbais – vor allem nach 2000 – dominiert. Um heute adäquat über 
Dharavi nachdenken zu können, ist die Anerkennung seiner Komplexität erforderlich sowie 
neue Perspektiven für die Untersuchung jener Hürden, von denen sich jeder weitreichende 
Plan für urbanen Wandel konfrontiert sieht. Eine dieser Perspektiven richtet sich auf das 
“Dharavi Redevelopment Project” (DRP), indem Zeitungen untersucht werden, in denen die 
Politik und Ökonomie hinter den Modernisierungsplänen für Dharavi in ihren verschiedenen 
Phasen greifbar werden. Der DRP wurde im Jahr 2004 als Gemeinschaftsprojekt öffentlicher 
und privater Einrichtungen gestartet. Es war vorgesehen, das Projekt bis 2013 umzusetzen, 
aber bis 2014 wurde nicht ein einziges Gebäude fertiggestellt. Die unvorhergesehenen 
Verzögerungen bei der DRP-Implementierung bieten die Möglichkeit, grundsätzliche Fragen 
zu den zugrunde liegenden Dynamiken bei der Umsetzung eines solchen Großprojektes zu 
stellen.  
 
Die Debatten rund um Dharavis urbane Zukunft haben nicht nur Diskussionen zwischen der 
Regierung und der lokalen Bevölkerung ausgelöst, sondern auch zu einer Reihe von 
Veranstaltungen in Dharavi selber geführt, welche zwischen 2004 und 2014 zu Ereignissen 
mit globaler Ausstrahlung wurden. Diese Veranstaltungen kristallisieren sich u.a. in 
kraftvollen Stereotypen und kulturell oder kommerziell aufgeladenen Bildern, wie die Analyse 
von Büchern, Filmen und Tourismusprojekten zeigt. Diese Stereotypen haben ein weltweites 
Interesse an Dharavi ausgelöst – mit Folgen auch für die Pläne seiner räumlichen 
Transformation. Was hier "Eventisierung" genannt wird – neues "Wissen" dadurch 
hervorbringend, indem Ereignisse ausgewertet werden –, wirft ein Schlaglicht auf die 
mächtige Rolle von Grossveranstaltungen und Medien bei grossmassstäblichen 
Entwicklungsprojekten wie etwa der Transformation von Slums.  
 



	
  iv 

Die große mediale Aufmerksamkeit von DRP (und die daran anschliessenden Kontroversen) 
sowie eine Reihe von kulturellen Veranstaltungen und Repräsentationen zu Dharavi haben 
ein Spektakel mit einem globalen Publikum erzeugt. Diese Publizität hat zu kreativen und 
einfallsreichen Interaktionen innerhalb der Siedlung geführt, die der simplen Top-down- 
versus Bottom-up-Dichotomie nicht gehorchen. Diskurs, Repräsentation und innovative Re-
Konzeptualisierung von Dharavi, herrührend von kulturellen und wissenschaftlichen 
Initiativen, haben zu räumlichen Veränderungen in der Siedlung beigetragen; tatsächlich hat 
dieser Prozess bereits vor der Ankündigung von DRP angefangen. Diese Doktoratsarbeit 
vermeidet es bewusst, eine weitere "Lösung" des "Problems" der Slums vorzuschlagen. 
Stattdessen entwickelt sie eine spezifische Methode der Analyse, genannt “ereignisbasierte 
Planung”, die frei von den üblichen Top-Down-Planungswerkzeugen ist. Das Konzept der 
ereignisbasierten Planung akzeptiert, dass die Formierung und Transformation von Raum auf 
einem konstruierten Prozess beruht, der stark von bestehenden Diskursen abhängig ist.


